
  

 

 
Utdrag ur protokoll, fört vid sammanträde 
2013-08-29, § 24 

 

 Tid Torsdagen den 29 augusti 2013, kl 16.00 – 16.25 
   

 Plats Bråvallasalen, Stadshuset 
   

 Justerat Torsdagen den 29 augusti 2013 

  

 

 

Joakim Larsson Maria Östberg Svanelind 

  
Närvarande 

 
Beslutande ledamöter: 

 Joakim Larsson (M) ordföranden  

Maria Östberg Svanelind (S), vice ordföranden  

 

Jan Tigerström (M)  

Lars Svärd (M)  

Theréz Randquist (M)  

Per Hallberg (M)  

Daniel Forslund (FP)  

Lars Arell (S) §§ 1-6, 8, 10-17, 19-24  

Maria Nygård (S)  

Åke Askensten (MP)  

Anna Bäcklund (MP)  

  

 
Tjänstgörande ersättare:                                                                                              

Gustav Johansson (M) för Karl Malmqvist (C)                                                           

Sara Gunnerud (S) för Lars Arell (S) §§ 7, 9 samt18                                                 

Clara Lindblom (V) för Ann-Margarethe Livh (V) 

 Ersättare:  

Eva Ångström (M)  

Maria Hagbom (M)  

Patrik Silverudd (FP)  

Inga Osbjer (FP) 

Sara Gunnerud (S) §§ 1-6, 8, 10-17 samt 19-24   

Kenneth Nilsson (S)  

Håkan Olander (S)  

Elin Olsson (MP)  

Lennart Tonell (MP)   

 
Tjänstemän: 

 Förvaltningschefen Krister Schultz, Jennie Almgren, Marita Anheim, Ann-Charlotte 

Bergqvist, Mårten Frumerie, Gunnar Jensen, Eva Olofsson och Åsa Wigfeldt samt 

borgarrådssekreteraren Martin Edgélius. 

 

 



  

 
 § 24 

Förslag till färdplan för ett fossilbränslefritt Stockholm 2050. Svar på 

remiss 

Dnr E2013-000-01085 

 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden anser remissen besvarad med kontorets tjänsteutlåtande. 

 

2 Exploateringsnämnden beslutar att omedelbart justera paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet  

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 26 juni 2013. 

 
Nämndens behandling av ärendet  

 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M) och Daniel Forslund (FP) föreslår (se 

 beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) föreslår att nämnden 

 beslutar enligt följande: 

 Att i huvudsak godkänna miljöförvaltningens förslag till färdplan. 

 Att en konkret åtgärdsplan utarbetas för Stockholm, där staden med snabbhet 

 presenterar och vidtar nödvändiga åtgärder för att göra Stockholm 

 fossilbränslefritt. 

 Att tydliga krav formuleras på åtgärder och insatser som staten/regeringen, 

 landstinget och andra aktörer måste genomföra för att ett fossilbränslefritt 

 Stockholm ska uppnås - så tidigt som möjligt. 

 Att en ”task force” under stadshusets centrala ledning inrättas för att dels driva 

 och samordna klimatarbetet i Stockholm - men också för att driva på regering, 

 landsting och andra aktörer så att dessa vidtar nödvändiga åtgärder för att 

 Stockholm med skyndsamhet ska kunna fasa ut de fossila bränslena. 

 Att därutöver anföra: 

 Stockholm ska vara världens första fossilbränslefria stad. Dagens globala utsläpp 

 av växthusgaser är ca 50 miljarder ton per år, en ökning med över 30 procent 

 sedan 1990. Effekterna av världens accelererande klimatutsläpp hotar att bli 

 förödande för vår planet. Stockholm har en lång historia av framgångsrikt 

 miljöarbete, och ska vara ledande stad i världen i att bedriva klimatarbete. 

 Stockholm har två uppgifter i detta sammanhang. För det första att Stockholm tar 

 sitt ansvar och vidtar åtgärder för att minska sina faktiska utsläpp. Den andra 

 uppgiften är att som föregångsstad visa att det går att omvandla ett samhälle till 

 fritt från fossilbränslen. Men ska Stockholm kunna spela denna roll som 

 modellstad för hur städer världen över kan minska sina utsläpp, krävs snabba och 

 resoluta åtgärder – och högre ambitioner än 2050. 

 Målambitionen som förvaltningens färdplanearbete, är i grunden för låg. 

 Exempelvis har Köpenhamn satt målet att man ska vara världens första 

 koldioxidneutrala stad 2025. Andra städer, både utanför landets gränser, som 

 innanför har höjt sina ambitioner så mycket att Stockholm riskerar att hamna 



  

 efter. Riksdagen har slagit fast att Sverige som land inte ha några nettoutsläpp av 

 växthusgaser år 2050. I beaktande av att Stockholm är en kommun som vare sig 

 har jordbruksproduktion eller energitung processindustri i större omfattning, 

 vilka är två sektorer som Naturvårdsverket pekar ut som de svåraste att få ner 

 utsläppen från, så bör Stockholm kunna ha högre ambitioner med det samlade 

 klimatarbetet. Tack vare tidigare investeringar i exempelvis utbyggt 

 fjärrvärmenät, tunnelbane- och annan kollektivtrafikutbyggnad har Stockholm 

 kunnat minska sina utsläpp per invånare rejält under de senaste decennierna. 

 Stockholm har onekligen särskilda förutsättningar att bli första stad i landet och 

 världen att fasa ut de fossila bränslena. Det stora kvarvarande utmaningen rör 

 transportsektorn. Inom detta område bör staden driva på för en utbyggnad av 

 tunnelbana och annan kollektivtrafik i regionen. 

 Staden kan enskilt göra mycket för att stimulera framväxten av exempelvis 

 elbilar, och ska göra detta, men den nationella nivån har ett särskilt ansvar. 

 Arbetet i Stockholm måste fortsätta med att säkra utrymme för bussar, 

 nyttotrafik, fotgängare och cyklister. Staden bör utveckla en politik för att stödja 

 alla de som inte vill äga en bil men som då och då behöver hyra eller använda en 

 bil i en bilpool. 

 Oavsett till vilket år Stockholm (och Sverige) lyckas bli fossilbränslefritt, så är 

 arbetsuppgiften monumental. Det kommer att krävas stora och långsiktiga 

 investeringar och genomgripande insatser. Handslag och överenskommelser 

 över blockgränserna kommer att vara nödvändiga för att få den säkerhet och 

 förutsägbarhet som stadens (och landets) invånare och verksamheter behöver för 

 att kunna, hinna och våga ställa om. 

 Fossilbränsleutfasningen sker inte genom årtals exercis - utan genom konkreta 

 åtgärder, investeringar, aktiva politiska beslut och förutsägbarhet för medborgare 

 och verksamheter. Under de kommande decennierna kommer det rimligen att 

 ske många maktväxlingar som skapar osäkerhet både i stadens egen förvaltning 

 och hos alla de privata aktörer som måste delta. Därför kommer 

 blocköverskridande arbete att vara viktigt. 

 Staden måste vara beredd att hela tiden pröva, utvärdera, ompröva och ta nya 

 tag. Som framgår av miljöförvaltningens förslag till färdplan har de flesta 

 åtgärder möjlighet att få stark effekt också redan före 2050. Det kommer att 

 krävas att hela staden, regionen inklusive landstinget och staten drar åt samma 

 håll. 

 Miljöförvaltningen har gjort ett bra underlag, men som samtidigt är 

 ofullständigt. Förslaget till färdplan visar att målet är möjligt att uppnå, men att 

 osäkerheterna är stora om hur målet faktiskt ska kunna nås. 

 En stor utmaning, som förvaltningen också pekar på, kommer att vara 

 energieffektiviseringen av byggnader. Stora och långsiktigt förvaltade 

 fastighetsbolag har möjlighet att över tid slå ut dyra investeringar som först på 

 sikt ger rejäl avkastning tillbaka. Exempelvis har mindre bostadsrättsföreningar 

 inte denna kraft. Funktioner och lösningar behöver tas fram för att lösa denna 

 uppgift. Den kan i sammanhanget därmed noteras att de ideologiskt drivna 

 utförsäljningarna av allmännyttan försvårat för Stockholms klimatomställning. 



  

 För att öka handlingskraften och få större genomslag i stadens alla förvaltningar 

 och bolag, samt för att Stockholm stad ska bli en tydligare aktör nationellt och 

 regionalt – behöver en ”task force” direkt under stadshusets centrala ledning 

 inrättas. 

 

3) Åke Askensten m.fl. (MP) och Clara Lindblom (V) föreslår att nämnden 

 beslutar enligt följande: 

 

Att arbetet med en skärpt tidsplan påbörjas. 

Att avstämning mot färdplanen och tidsplanen ska ske varje eller minst vartannat 

år och därefter rapporteras till kommunfullmäktige. 

Stryka skrivningarna om att Stockholm bedriver ett klimatarbete i världsklass.  

I övrigt bifalla kontorets förslag samt anföra följande: 

 

 Det är mycket positivt att en färdplan för ett fossilbränslefritt Stockholm år 2050 

 nu tagits fram. Dock behöver åtgärderna ske snabbare. Flera av åtgärderna kan 

 tidigareläggas i syfte att Stockholm ska vara en fossilbränslefri stad redan år 

 2030. 

 

 Det som oroar mest är att den hittills förda politiken inte hittills verkar redo att ta 

 de beslut som kommer att behövas för att uppnå målet om en fossilbränslefri 

 stad. Färdplanen visar tydligt att vi måste intensifiera arbetet nu.  

 När det gäller trafiken är det oerhört viktigt att både arbeta för en mindre 

 fossilbränsleberoende fordonsflotta och att göra stora satsningar i syfte att 

 minska biltrafiken. Det måste satsas betydligt mer än vad som görs i dag på 

 hållbara trafiklösningar som kollektivtrafik och cykel. Investeringar i ohållbara 

 trafiklösningar måste stoppas. Ett tydligt exempel är förbifart Stockholm som 

 enligt forskningen kommer öka biltrafiken avsevärt och därmed också försvåra 

 arbetet med en fossilbränslefri stad.  

 Även bebyggelsen måste anpassas så att det är lätt att ta sig fram med cykel och 

 kollektivtrafik. Bebyggelse ska främst ske i nära anslutning till kollektivtrafik. 

 En annan viktig åtgärd för att minska bilberoendet är att integrera service, 

 offentligt verksamhet, grönområden och föreningsverksamhet i 

 boendeområdena.   

 Klimatomställningen kan inte vänta. Dessutom måste ett flertal beslut fattas på 

 nivåer som Stockholm inte har egen rådighet över vilket gör att samarbeten och 

 samtal måste påbörjas snarast och starka krav på andra parter måste ställas från 

 kommunen.  

 Då inte alla växthusgasutsläpp som stockholmarna ger upphov till räknas med 

 inom ramen för åtgärdsprogrammet anser vi att beräkningsmetoder för dessa 

 utsläpp ska tas fram för att kunna användas i Stockholms klimatarbete så att vi 

 kan få ett mått på de reella utsläppen av klimatgaser som Stockholms invånare 

 ger upphov till. 

 Det ska påstås att Stockholm bedriver ett klimatarbete i världsklass eftersom det 

 inte stämmer. Mycket av Stockholms klimatarbete kan förbättras radikalt. 

 Stockholm stad har ännu inte har fattat de beslut som behövs för ett klimatarbete 

 i världsklass.  Färdplanen visat snarare på hur ett klimatarbete i världsklass 



  

 skulle kunna gå till om vi vidtar tillräckliga åtgärder. 

Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslagen mot varandra och finner att 

nämnden beslutar enligt förslag från Joakim Larsson m.fl. (M) och Daniel Forslund 

(FP).   

 
Reservation 

Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag 

 

Åke Askensten m.fl. (MP) och Clara Lindblom (V) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag. 

 

 

 

 
 

    Vid protokollet 

    Eva Olofsson 

 

 

 

Rätt utdraget intygar: 

 

 

 

_________________________________ 

 


